
Без зв ’язку, ЯК одного ІЗ 
засобів спілкування між 
людьми, зараз не обійти
ся. А в зоні відчуження 
Чорнобильської АЕС, де 
вахтовий метод роботи —  
й поготів. За роки після 
26 квітня 1986-го послуга
ми місцевих зв'язківців 
скористалися сотні учасни
ків ЛНА, численні гості 
30-км зони, у тому числі й 
зарубіжні, чорнобиляни, які 
за велінням долі знову по
вернулися в свої радіацій
ні домівки.

Ця служба, життєво не
обхідна вахтовикам і те
пер потрібна вдень і вно
чі. Про це —  розмова ко
респондентів газети з пра
цівниками Чорнобильського 
відділення зв’язку —  ке
рівниками вахт з пошто
вих операцій Миколою 
ХРУЩЕМ і Зінаїдою СА- 
ЛИВОН та інженером ді
льниці міжміського теле
фонно-телеграфного пунк
ту Володимиром КОЗИЦЬ- 
КИМ.

— Миколо Олександ
ровичу, ви працюєте у 
Чорнобилі давно, були 
свідком різних подій, що 
тут відбувалися. Зараз 
дев’ятий рік по аварії, і 
все сприймається по-ін
шому, а зв’язок, ясна 
річ, як був, так і зали
шився. Правда, кількість 
працівників зведена до 
мінімуму.

—Дійсно, поштове від
ділення тепер зовсім ма- 
лочисленне — всього три 
особи. На вахті — я та 
два оператори. Раніше 
тут був цілий аукціон ін
формації: відправляли й 
одержували листи, теле
фонували і телеграфува
ли, ділилися світовими 
новинами і розповідали 
про життя в зоні. Менше 
людей стало в Чорноби
лі, понизився й обсяг на
ших робіт.

— Ви родом із цих 
країв?

—Жив у селі Коро- 
год, а працював у Чор-

Пишуть,
дзвонять,
заходять



Пишуть, дзвонять, заходять
нобильському відділенні 
зв’язку старшим інструк
тором. Після аварії нас 
переселили в Луб'янку 
Баришівського району. 
Працював у Бородянці, 
теж на вузлі зв’язку, об
слуговували людей, які 
туди були евакуйовані. А 
з 13 червня 1986 року 
почав їздити на роботу 
до Чорнобиля. Перші дні 
буквально ночували на 
роботі, пізніше стало ле
гше: один день на служ
бі, два — вдома. Потім 
перевели на вахтовий ме
тод, спочатку вахта три
вала десять, а потім і до 
сьогоднішнього дня — 
15 діб.

— Людей тоді у відді
ленні, мабуть, було на
багато більше?

— Чоловік з п’ятнад
цять. Пошти надходило 
багато, чимало й органі
зацій було. Ми самі тоді 
доставляли адресатам ли
сти, газети, журнали, ді
лову кореспонденцію. 
Люди працювали з усіх- 
усюд, дуже багато було 
військових.

— До речі, ви згадали 
про військових. Часу ми
нуло немало, але редак
ція і тепер одержує від 
них листи з проханням 
когось відшукати. На ад
ресу пошти вони теж на
дходять?

— Так, але що можна 
сказати людині, яка з бо
лем у душі пише сюди, 
на щось сподівається. Ос
танні військові частини 
виведені із зони взимку 
1991 року. Тому у нас 
подібна кореспонденція 
кваліфікується як така, 
що не дійшла до адреса
та. Ми, на жаль, відпра
вляємо її за зворотньою 
адресою. Хотілось би, 
щоб ви через газету по
яснили, що надсилати 
нам такі запити не вар
то.

-— Відділення працює. 
Зв’язок з зовнішнім сві
том не переривається. І 
ваші люди, мабуть, зай
няті тими ж турботами, 
що і раніше.

— Все як і було. Об
слуговуємо клієнтів, як 
кажуть, за повним асор
тиментом. Зараз нас роз
ділили. Електрозв’язок 
перейшов у відання НВО 
«Прип'ять», а нам зали
шилася чисто поштова 
робота: приймаємо гро
шові перекази, цінні ли
сти та замовлення, бан
деролі, посилки. Щодо 
останніх, то відправляти 
посилки із зони не доз
воляється, за винятком 
книг та речей, що про
даються у місцевій тор

гівлі. Приносити такі по
силки слід у відкритому 
вигляді. Працюємо з по
штовими матеріалами, що 
надходять з Іванківсько- 
го вузла зв'язку. Крім 
письмової, звідти надхо
дить газетно-журнальна 
кореспонденція. її ми не 
розвозимо, як раніше, до 
адресатів, а розкладаємо 
у скриньки й абоненти 
самі її забирають.

— У зоні, крім пра
цюючих у Чорнобилі, є 
багато «самоселів». Лю
ди живі, без зв'язку із 
зовнішнім світом обходи
тись не можуть. Вони є 
ваші клієнти?

Саливон: — Було б 
несправедливо не подбати 
про цих  людей. Вони 
обійдені долею, один раз 
тим, що тут сталося, дру
гий — державою, що не 
змогла їх на схилі літ 
пригріти. І вони змушені 
Сули повернутися у зо
ну. Це переважно люди 
старі, вони все, що могли 
віддали дітям, суспільст
ву, нам з вами і тепер 
доживають віку у злиго
днях та в жахливих умо
вах. І ніякі вони не са- 
мосели, а корінні меш
канці Чорнобильського 
району. Тут жили їх ба
тьки, і вони не з доброго 
дива повернулися на 
свою батьківщину.

Я в Чорнобилі працюю 
з 15 червня 1986 року і 
доля цих людей завжди 
хвилювала мене. Доводи
лося різними шляхами 
«вибивати» транспорт, 
аби щось відвезти їм — 
листи, пенсію, газети. 
Таких, хто отримує у нас 
пенсії аж 452 особи: в 
Паришеві — 74, Купова- 
тому — 75, Іллінцях — 
81, Опачичах — 57, в 
Теремцях — 56. Решта 
— по 10 — 20 в інших 
селах. Вони завжди чека
ють на нас, а приїжд
жаю я раз на місяць. 
Возимо не лише гроші, а 
й нашу фірмову продук
цію — листівки, конвер
ти, календарі тощо.

— Пенсії їм вистачає?
— Як кому. Інша ба

буся приносить з собою 
гроші за минулий місяць. 
Вони в неї в хустині за
горнуті — всі, як я їх 
раніше видала. Донько, 
каже, де мені подіти їх?.. 
А кому й мало. Ці люди 
роками працювали в ко
лгоспі за паличку у табе
лі, за трудодень. З тих 
заробітків яка пенсія? 
Від 600 до 900 тисяч ка
рбованців, разом з до
платами. І то вони поча
ли одержувати ці гроші, 
коли приписали того в 
Горностайполі, іншого  —- 
в Страхоліссі. Минулого 
рokv виплатили по міль

йону за невикористані (! ) 
путівки та за харчування, 
бо живуть на забрудненій 
території. Ось у Чорно
билі 18 особам я випла
тила враз всю цю суму 
за рік. Інші постраждалі 
і цього не отримали, бо 
не оформили ще потріб
них документів.

— Такі роз’їзди зв'я
зані з транспортом, який 
за умов дефіциту бензи
ну дістається нелегко?

— Хрущ: — 3 цим. 
слава Богу, все добре. 
Дякуючи керівнії ц т в у 
НВО «Прип'ять» та дис- 
петчерам УАТіМу Галині 
Михайлівні Гончаренко і 
Галині Сергіївні Поповій. 
Коли не звернешся — не 
відмовлять, бо розуміють 
нас і тих чорнобилян, 
що повернулися у зону.

— Володимире Петро
вичу. У вас, у залі між
міських переговорів, теж, 
як і в поштовому опера
ційному відділенні, лю
дей обмаль. Зараз, прав
да, всі на роботі, можли
во, під вечір вахтовики 
підійдуть. Ви надаєте всі 
послуги чи є якісь обме
ження, як з посилками, 
наприклад?

— Кожен бажаючий у 
нас може замовити пере
говори з будь-яким міс
том нашої держави, країн 
СНД, всього світу. Обме
жень немає. Можна на
діслати також будь-якої 
терміновості телеграму 
тощо.

— Зона — окремий 
регіон України, пошта — 
від Іванкова, а ви чиї?

— На сьогодні ми є 
структурним підрозділом 
НВО «Прип'ять» — під
приємства СДТУ. Працю
ємо в режимі організацій 
Мінзв’язку України.

— Щось змінилося у 
роботі порівняно з мину- 
лими роками?

— У 1987 році, коли 
було організовано пере
говорний пункт, наванта
ження було відчутним. 
Адже на роботах по лік- 
відації наслідків аварії 
працювали посланці з 
усіх республік колишньо- 
го Радянського Союзу і 
ділових переговорів вело- 
ся тоді багато. Зараз, як 
бачите, у Чорнобилі не 
багато людей, поменшало 
й у нас роботи. Але, як 
і кілька років тому, вах- 
товики й приїжджі в зо- 
ну регулярно у нас бува- 
ють. Без такого зв’язку в 
буквальному й перенос- 
ному розумінні жити і 
працювати неможливо.

Валерій КУЗЄНКОВ, 
Юлій КРИВЕНОК.

Із фотоархіва «ВЧ» 
1987 рік. «Гарячий те- 
лефонний зв’язок із Чор- 
нобилем.


